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بــا وجود این که آمریکا به بهانه تحریم ها، درباره هرگونه توافقات 
تجاری با ایران هشدار داده است، خواجه عاصف، وزیر دفاع پاکستان، 
پنجشــنبه گذشته ابراز خوش بینی کرد که کار تکمیل خط لوله گاز 
میان این کشور و ایران به رغم هشدارهای آمریکا به سرانجام رسیده 
و تکمیل شود. ساخت این پروژه تحت تاثیر فشارهای ژئوپلیتیکی، 
تحریم های آمریکا علیه ایران و مشــکلات مالی پاکستان، بیش از 
یک دهه به تاخیر افتاده است. شایسته تبسم، استاد دانشگاه کراچی 

به بلومبرگ نیوز گفت: ایالات متحده قطعا دوســت نخواهد داشت 
پاکستان و ایران به هم نزدیک شوند. خواجه آصف،  ماه گذشته هم 
به اظهارات دونالد لو، دستیار وزیر خارجه آمریکا که اعلام کرده بود 
آمریکا فعالانه با پروژه خط لوله گاز ایران و پاکستان مخالف است، 
واکنش نشان داده بود و با تاکید بر اینکه پاکستان حق دارد از توافق 
اقتصادی با تهران بهره مند شــود، گفته بود آمریکا باید چالش های 
پاکستان را در واردات انرژی با قیمت بالا از بازارهای بین المللی، در 

نظر بگیرد. آصف تاکید کرده بود ایران می تواند انرژی پاکستان را به 
راحتی و با قیمت مناســب تامین کند. وی در عین حال، بر این باور 
است که آمریکا در صورت اصرار بر مخالفت با انتقال گاز از ایران به 
پاکســتان، موظف به ارائه راه حل جایگزین است. ممتاز زهرا بلوچ، 
سخنگوی وزارت خارجه پاکســتان هم در واکنش به اظهارات لو، 
اظهار کرد: پاکستان برای ساخت خط لوله برای واردات گاز طبیعی 

از ایران، نیازی به معافیت تحریمی ندارد.

خوش بینی پاکستان درباره تکمیل خط  لوله گاز با ایران به رغم هشدار آمریکا

انرژی

   نوروزی
مناطق آزاد تجاری صنعتــی و ویژه اقتصادی از 
فرصت های خوب تحقق شــعار سال هستند و این 
مناطق با فلســفه و هدف تشــویق سرمایه گذاری 
داخلی و خارجی، کنار گذاشــتن دیوان ســالاری، 
توسعه صادرات و آوردن مردم از سرزمین اصلی به 
این مناطق و فعالیت اقتصادی موثر شــکل گرفته 

است.
۳ برابر شدن سرمایه گذاری در مناطق آزاد

دبیر شــورای عالی مناطق آزاد تجاری ـ صنعتی 
و ویژه اقتصادی از ســه برابر شدن سرمایه گذاری 
محقق شــده در مناطق آزاد در ســال گذشته خبر 
داد و اعلام کرد: فردا ۲۰۰ بسته سرمایه گذاری در 
مناطق آزاد بــه ارزش ۲۰۰ هزار میلیارد تومان در 

نمایشگاه اکسپو ۲۰۲۴ رونمایی می شود.
حجت الــه عبدالملکــی ، ضمن اشــاره به ابتکار 
ارائه بســته های ســرمایه گذاری در مناطق آزاد و 
ویــژه اقتصادی برای اولین بار، اظهار کرد: ســال 
گذشــته بسته های ســرمایه گذاری به ارزش ۹۰۰ 
هزار میلیارد تومان در مناطق آزاد و ویژه اقتصادی 
عرضه کردیم و اولین بســته ســرمایه گذاری در 
اکســپو ۲۰۲۳ ارائه شد و تا آخر سال نیز سه دوره 
دیگر بسته در ۱۲ رویداد داخلی و خارجی به ارزش 

۲۰ میلیارد یورو رونمایی شد.
به گفتــه وی، نتایج ارائه این بســته ها این بود 
که تقاضای ســرمایه گذاری در مناطق آزاد و ویژه 
اقتصادی در سال گذشته نسبت به سال قبل از آن 
)۱۴۰۱( چهار برابر شد. همچنین میزان طرح هایی 
که شروع به ســاخت و ساز کردند در سال ۱۴۰۲ 

نسبت به سال ۱۴۰۱ معادل ۷.۵ برابر رشد کرد.
عبدالملکی میزان سرمایه گذاری محقق شده یعنی 
ســرمایه گذاری که روی زمین نشسته و به ماشین 
آلات، ساختمان و کارخانه تبدیل شده است را ۱۳۳ 
هزار میلیارد تومان اعلام و اظهار کرد: این میزان 
سرمایه گذاری ســه برابر سال ۱۴۰۱ بود. از سوی 
دیگر تعداد زیادی از این واحدها که سرمایه گذاری 
شان را پارسال شــروع کرده اند، در سال جاری و 

سال آینده به بهره برداری برداری می رسد.
دبیر شورای عالی مناطق آزاد تجاری ـ صنعتی و 
ویژه اقتصادی گفت: امســال در برنامه داریم هزار 
بسته جدید ســرمایه گذاری در مناطق آزاد و ویژه 
اقتصادی را رونمایی کنیم که فردا ) ۹ اریبهشــت( 
در نمایشگاه اکسپو ۲۰۲۴ با حضور مسئولان ۲۰۰ 
بســته جدید به ارزش ۲۰۰ هزار میلیارد تومان در 

مناطق آزاد و ویژه اقتصادی رونمایی می شود.
به گفتــه او، با احتســاب ارائه این بســته های 
ســرمایه گذاری، تعداد بسته های سرمایه گذاری در 
مناطق آزاد و ویژه اقتصادی به ۱۲۰۰ مورد افزایش 
می یابد. همچنین بســته های ارائه شده تکرارپذیر 
هســتند و چنانچه متقاضی مشترک داشته باشد، 
در صورت نداشتن محدودیت بازار، تکرار می شوند.
عبدالملکــی اعلام کرد: پارســال ۲۰۰ بســته 
سرمایه گذاری در مناطق آزاد مشتری پیدا کرد که 
فعالیت شان آغاز شد. امسال به غیر از این بسته ها 

تمرکز بیشتری روی صادرات خواهیم داشت.
دبیر شــورای عالی مناطق آزاد تجاری- صنعتی 
و ویژه اقتصادی گفت: باتوجه به اینکه یک ســوم 

صادرات غیرنفتی کشــور معادل حدود ۱۸ میلیارد 
دلار از طریق مناطق آزاد انجام می شود، در برنامه 
داریم صــادرات را متنوع تر کنیم و حجم صادرات 
که اکنون بیشتر شــامل محصولات پتروشیمی و 
مشتقات پایین دســتی نفت و گاز است، متنوع تر 
می شود و به ســمت محصولات حوزه های دانش 
بنیــان و با ارزش افزوده بیشــتر خواهیم رفت که 
قابل صادرات به کشــورهای اروپایی پیشرفته هم 

هستند.
چگونگی سرمایه گذاری در مناطق آزاد 

پاییز سال گذشته بود که رئیس شورای هماهنگی 
و همکاری فعالان اقتصادی گفت: سرمایه گذاران 
علاقمند به گسترش فعالیت هایشان هستند اما به 
دلیل ممنوعیت های موجود دســت و پای ما برای 
هر گونه فعالیت و توســعه سرمایه گذاری یا جذب 

سرمایه گذاران جدید بسته شده است.
رحمان نجفــی، رئیــس شــورای هماهنگی و 
همکاری فعــالان اقتصادی اظهــار کرد: مناطق 
آزاد یک پروژه و طرح ملی توســعه همه جانبه در 
مناطق مختلف کشور و همکاری های منطقه ای 
جمهوری اســلامی ایران اســت، بر همین اساس 
مناطق را بسیار مسئله مهمی برای مسائل اقتصاد 
کلان و خرد کشــور قلمداد می کنیم و باور داریم 
در دوران جنــگ اقتصادی و تحریــم های همه 
جانبه کشــور، مناطق آزاد و ویژه اقتصادی کشور 
می توانند ســازوکارها و راهکارهای تبدیل بحران 
به عنوان فرصت برای اقتصاد داخلی و بین المللی 

کشورمان ایفای نقش کنند.
وی افــزود: در مناطــق آزاد نســل اول میزان 
اثرگذاری در اقتصاد ملی کشــورمان با بهره گیری 
از تــوان و ظرفیــت بخش خصوصــی و فعالان 
اقتصادی داخلی و خارجی ثابت شــده، موضوعی 
که با مشاهده عینی قابل تأیید است. به طور مثال 
و در شاخص درآمدهای دولتی، جزیره کیش حدود 
۴۰ درصد از درآمدهای عمومی دولت را در استان 
هرمزگان رقم می زند؛ جزیره ای که از نظر وسعت 
و جمعیت با کل استان قابل قیاس نیست و اینکه 
مجموعه اســتان از نقاط برخوردار کشور محسوب 
می شــود، مثلًا حدود ۶۵ درصد از واردات تجاری 

کشور از طریق این استان صورت می گیرد.
نجفــی گفت: به صورت نمونــه اخیرا طرح های 
ســرمایه گذاری در حــال افتتاح بــا حضور وزیر 
گردشگری را شاهد بودیم که بزرگترین آن متعلق 
به استان تهران بود که ۱۲۰۰ میلیارد تومان ارزش 
داشت و این در حالی بود که در کیش هتلی افتتاح 
شد که ۸۰۰۰ میلیارد تومان در آن سرمایه گذاری 
شده است؛ این رقم ها بیانگر توانمندی و ظرفیت 
مناطــق آزاد در اقتصاد ملی و بین المللی بوده که 

باید به آن توجه داشت و از آن بهره برد.
قانون چگونگی اداره مناطق آزاد اصلی ترین 

مزیت و ظرفیت
به گفته رئیس شــورای هماهنگــی و همکاری 
فعــالان اقتصادی مناطــق آزاد، مهمترین عنصر 
قــدرت و مزیت مناطق آزاد وابســته بــه قانون 
چگونگی اداره مناطق آزاد است که در سال ۱۳۷۲ 
بعد از تصویــب دولت وقت، از ســوی مجلس و 
شــورای نگهبان جهت اجرا ابلاغ شده و برهمین 

اســاس، قانــون موصــوف یک قانــون خاص و 
مخصوص به اجرا در این محدوده های جغرافیایی 
اســت و هیچ قانون داخلی دیگری قادر به تعرض 
و تعمیــم به حوزه عمل آن نیســت و تا زمانی که 
مسیر اصلاح آن در قوه مقننه تصویب نشود، دارای 

قابلیت اجرای کامل است.
وی افــزود: به عبــارت دقیق تــر قانون مناطق 
آزاد تجــاری صنعتی عهد و پیمــان میان دولت 
بــه نمایندگی از نظام جمهوری اســلامی ایران با 
علاقمندان به ســرمایه گذاری و فعالیت اقتصادی 
در مناطق آزاد اســت که براساس ضمانت اجرایی 
آن سرمایه گذاران داخلی، ایرانیان خارج از کشور و 
فعالان اقتصادی خارجی اقبال به حضور در مناطق 
آزاد پیدا کرده و می کنند. در این میان مشــوق ها 
و معافیت های مندرج در آن باعث حضور سرمایه 

گذاران در مناطق آزاد شده است.
الگوهای مناطق آزاد برای سرزمین اصلی

نجفی ادامــه داد: مناطق آزاد تنها مدل اقتصادی 
مدیریت دولتی کشورند که براساس الگوی هزینه 
و درآمد تأمین بودجه اجرای طرح های زیرساختی 
و امور جــاری خود اداره می شــوند که در آن از 
بودجه عمومی کشــور هزینه نمی شود و براساس 
سرمایه گذاری بخش خصوصی یا اخذ عوارض از 
حضور آنها نهاد دولت که در این مناطق ســازمان 
های عامل است، می تواند بودجه اجرای امور خود 
را تأمین کند. به عبارت دقیــق تر آبادانی موجود 
در مناطق آزاد ناشــی از حضور فعالان اقتصادی 
اســت. نکته مهمی که پیش می آید این است که 
مناطق آزاد در عمــل مجری راهبرد اقتصاد بدون 
نفتی هســتند که مقام معظم رهبری ســال ها به 

دنبال آن هستند.
وی ضمــن گلایــه از اینکه ۲۰ ســال مالیات 
گمرکی، آئین نامه هــای کار و تأمین اجتماعی و 
...... بــه عنوان مزیت قانونی مطرح شــده اما در 
عمل، اجرایی نمی شود، گفت: در همین راستا می 
توان گفت که عمده قوانین و مقررات حضور بانک، 
بیمه و بورس خارجــی در مناطق آزاد وجود ندارد 
و علیرغــم اعمال حــدود ۳۰ درصد از کل مزایا و 
معافیت های قانونــی و مقرراتی فعالیت اقتصادی 
در مناطــق آزاد، این مناطق عملکرد خوب و قابل 

دفاعی دارند و باید به آنها افتخار کرد.
او با اشــاره به عــدم اجرای قانــون و مقررات 
مناطق آزاد اظهار کرد: ســرمایه گذاران علاقمند 
به گســترش فعالیت هایشان هســتند اما به دلیل 
ممنوعیت های موجود دســت و پای ما برای هر 
گونه فعالیت و توســعه ســرمایه گذاری یا جذب 

سرمایه گذاران جدید بسته شده است.

الگوهای موفق مناطق آزاد کشورهای دیگر
رئیس شــورای هماهنگی و همــکاری فعالان 
اقتصادی مناطق آزاد گفت: همه کشورها در حال 
مقررات زدایی هســتند و راهی که امارات رفته را 
عمان و کشــورهای دیگر در دستور کار قرار داده 
اند و ســرمایه گذاران زیادی از کشورمان را جلب 
کرده اند. در مدل حکمرانی ما متأسفانه در مناطق 
آزاد مدیر تربیت نمی کنیم و این در حالی اســت 
که مناطق ویترین و مدل همکاری های اقتصادی 
کشور هستند. برهمین اساس مجالی برای تربیت 

مدیر در مناطق آزاد را نیز فرآهم نمی کنیم.
وی گفت: در این خصوص باید مثال ســلطان بن 
سلیم - مدیرعامل منطقه آزاد جبل علی دبی - را 
مطــرح کرد، مدیری که ظرف بیش از ۳۰ ســال 
برای دولــت امارات دارای ارزش افزوده شــده و 
این دولت طی مدت ســه دهه گذشته برای وی، 
مشاورین مختلف از برترین شرکت ها و موسسات 
بین المللی اســتفاده کرده و بر دانش و تخصص 
او در کنــار تجربه مدیریــت طولانی مدت افزوده 
و در واقع توجــه دارند که یکی از مهمترین مولفه 
های موفقیت هر نهادی نیروی انسانی و مدیریتی 

آن است.
دولت آماده رفع مشکلات مناطق آزاد تجاری 

صنعتی و ویژه اقتصادی است
هفته پیش معــاون اول رئیــس جمهورتوجه به 
مناطــق آزاد تجــاری صنعتی و ویــژه اقتصادی 
را اولویت دولت ســیزدهم دانســت و گفت: هیچ 
بن بستی در مسیر فعالیت مناطق آزاد وجود ندارد و 
دولت آمادگی دارد تا مسائل و مشکلات بر سر راه 

فعالیت این مناطق را برداشته و مرتفع کند.
توجــه به مناطــق آزاد تجاری صنعتــی و ویژه 
اقتصــادی اولویــت اساســی دولــت اســت که 
ظرفیت های این مناطق و مقررات، امکان پیشرفت 
و توســعه را ایجاد کرده است و هیچ بن بستی در 
مســیر فعالیــت مناطق آزاد وجود نــدارد و دولت 
آمادگی دارد تا مســائل و مشــکلات بر ســر راه 

فعالیت این مناطق را برداشته و مرتفع کند.
مناطق آزاد تجاری صنعتی و ویژه اقتصادی باید 
به موتور پیشــران اقتصادی کشــور تبدیل شود، 
گفت: جلوگیری از واردات و توســعه صادرات دو 

راهبرد مهم فعالیت های مناطق آزاد است.
محمد مخبر روز پنجشنبه در ارتباط ویدیو کنفرانسی 
با همایش ملی مناطــق آزاد تجاری صنعتی و ویژه 
اقتصادی سراسر کشور که در مشهد مقدس برگزار شد، 
با تاکید بر اینکه مسائل اقتصادی را باید با مشارکت و 
حضور مردم حل کنیم، اظهار داشت: نامگذاری سال 
جاری با عنوان جهش تولید با مشارکت مردم حاصل 
تجربه بیش از ۴۰ سال جمهوری اسلامی ایران است 
که بدون فعال کردن منابع، خلاقیت و مدیریت مردم 
مشکلات اقتصادی به صورت مطلوب حل نمی شود.

مخبر با تاکیــد بر اینکه باید کاســتی های چند 
دهه گذشــته در توجه به اهداف و فلسفه تشکیل 
مناطــق آزاد در دولــت ســیزدهم جبران شــود، 
تصریح کــرد: توجه به مناطق آزاد تجاری صنعتی 
و ویژه اقتصادی اولویت اساســی دولت است که 
ظرفیت های این مناطق و مقررات، امکان پیشرفت 
و توســعه را ایجاد کرده است و هیچ بن بستی در 

مســیر فعالیــت مناطق آزاد وجود نــدارد و دولت 
آمادگی دارد تا مســائل و مشــکلات بر ســر راه 

فعالیت این مناطق را برداشته و مرتفع کند.
وی با تاکید بر اینکه جذب سرمایه گذاری داخلی 
و خارجی و توسعه صادرات از مهم ترین زمینه های 
فعالیت مناطق آزاد اســت که باید در این خصوص 
برنامه ریزی کنند، افزود: نزدیک به ۱۰ ســال رشد 
اقتصادی کشــور منفی بود اما در سال گذشته به 
نرخ رشــد اقتصادی ۶ درصد رســیدیم اما با این 
میزان نمی توان مسائل کشور را حل کرد که طبق 
هدف گذاری میانگین رشــد اقتصادی ۸ درصدی 
در برنامه هفتم توســعه باید کاستی های سال های 
گذشــته نیز جبران شــود که برای رسیدن به این 
نیازمند جذب سرمایه گذاری سنگین داخلی  هدف 
و خارجی هســتیم که این مناطق فرصتی بســیار 

مناسب برای تشویق سرمایه گذاری هستند.
معاون اول رئیس جمهور با اشاره به فرصت بسیار 
خوب همســایگی ایران با ۱۵ کشور منطقه تاکید 
کرد: بخش زیادی از نیازهای کشورهای همجوار 
می تواند در داخل ایران تولید شــود و باید از این 
راهبرد جدی دولت ســیزدهم در توســعه روابط با 

همسایگان در مناطق آزاد به خوبی استفاده شود.
مخبر خاطرنشــان کرد: از گام های بلند آیت الله 
رئیسی در دیپلماسی دولت سیزدهم برقراری رابطه 
با کشورهای منطقه و همسو است که تفاهمنامه ها 
و قراردادهای بسیار خوبی امضا شده و تمامی این 

فرصت ها باید در مناطق آزاد پیاده سازی شوند.
معاون اول رئیس جمهور در ادامه وجود نیروهای 
جوان و تحصیل کرده ، شــرکت های دانش بنیان، 
ظرفیت هــای معدنی و اقتصاد دریــا محور را از 
مهم ترین زمینه های فعالیت و برنامه ریزی مناطق 
آزاد توصیف و تصریح کرد: باید کمبودهای کشور 
به ویژه در زمینه تولید، در مناطق آزاد جبران شود.

وی در ابتدای ســخنان خود با اشاره به مشکلات 
کشــور در زمان روی کار آمدن دولت ســیزدهم 
گفت: گام های بســیار بلندی توسط دولت، مردم و 
فعالان اقتصادی در طول دو ســال گذشته برای 
حل مشکلات کشور برداشته شد. زمانی که در یک 
کشور با کوچکترین مساله روبرو شده تمام بخش 
ها و دولت آنان بســیج می شــوند اما جمهوری 
اســلامی ایران به نقطه ای رسیده زمانی که رژیم 
غاصب صهیونیســتی به عنوان نماد سلطه توسط 
کشور ما مورد اصابت قرار می گیرد، رئیس جمهور 
و دولــت و مردم به کارهای عادی خود می پردازند 
و کشور در شرایط آرام مسیر خود را ادامه می دهد.
معاون اول رئیس جمهور افزود: زمانی مقام معظم 
رهبری اینگونه تاکید کردند که نباید اقتصاد کشور 
با تکانه های خارجی دچار آسیبی شود، باید در این 
مســیر حرکت کنیم و در زمینه اقتصاد به نقطه ای 
برسیم که تناســب با نقش جمهوری اسلامی در 
ســطح بین الملل داشــته باشــد. امروز وقتی در 
منطقه تصمیمی گرفته می شــود که تبعات خاصی 
دارد ناچار هســتند ملاحظات جمهوری اسلامی را 
رعایت کنند و تکیه مظلومان جهان به ایران است 
تا جایی که تمام امکانات نظام سلطه برای شکست 
مردم غزه جمع آوری شــد اما نتوانســتند به هیچ 

کدام از اهداف خود برسند.

جلوگیری از واردات و توسعه صادرات
»امتیاز« از راهبردهای مهم فعالیت های مناطق آزاد متناسب با شعار سال گزارش می دهد؛

اخبار کوتاه 

مدیرعامل شــرکت توانیر گفت: حجم معاملات 
شــرکتهای توزیع نیــروی بــرق در دومین هفته 
شروعی توفانی داشــت و با رشد چشمگیر نسبت 
به نخســتین هفته معاملات، به ۶۸۴ میلیارد ریال 

رسید.
 مصطفی رجبی مشــهدی، مدیرعامل شــرکت 
توانیر اظهار داشــت: در حالی که در نخستین روز 
خرید برق توسط شــرکتهای توزیع نیروی برق از 
بورس انرژی )۵ اردیبهشت ماه جاری(، ۷۱ میلیارد 
ریال برق معامله شــده بــود، ارزش این معاملات 
در آغــاز هفته دوم با جهش خیــره کننده به ۶۸۴ 

میلیارد ریال رسید.
وی خاطرنشان کرد: در هفته نخست ۱۶۹ معامله 
بــارزش حدود ۱۳۰ میلیارد تومــان و حجم حدود 
۱.۲ میلیون مگاوات ساعت انجام شد در اولین روز 
معاملاتی هفته دوم ۶۸ معامله با حجم ۶۳۸ هزار 

و ۸۸۰ مگاوات ساعت برق به ثبت رسید.
مدیرعامل توانیــر نکته حائز اهمیت در این هفته 
از معاملات را، افزایش ســهم نیروگاههای بخش 
خصوصــی از نیروگاههای دولتــی عنوان کرد به 
طوری که در آغازین روز این هفته از معاملات، ۷۸ 
درصد معاملات به وســیله نیروگاههای خصوصی 

انجام شد.
رجبی مشــهدی با بیان اینکه »با اصلاح جریان 
مالــی صنعت برق، شــرکتهای توزیع نیروی برق 
از اول اردیبهشــت ماه جاری بــرق مورد نیاز خود 
را از بــورس انرژی خریداری مــی کنند«، گفت: 
با افزایش میزان معاملات شــرکت های توزیع در 
بورس انرژی، موتور تولیــد بدهی در صنعت برق 

متوقف می شود.
وی ادامه داد: بر اســاس تاکید ویــژه وزیر نیرو 
اصلاحات مالی جامعــی در صنعت برق به جریان 

افتاده اســت که بخشی از آن به ورود شرکت های 
توزیع برق به بورس انرژی و خرید مستقیم برق از 

این بازار باز می گردد.
سخنگوی صنعت برق تصریح کرد: بر اساس این 
طرح که از روز نخســت اردیبهشــت ماه آغاز شد، 
یک حساب وکالتی برای شرکت های توزیع سراسر 
کشــور باز شده است و توانیر ماهانه این حساب ها 
را به میزان ۲ هزار میلیارد تومان شارژ خواهد کرد 
تا شــرکت های توزیع بتواننــد در بورس انرژی به 

صورت مستقیم اقدام به خرید برق کنند.
مدیرعامــل توانیــر با بیــان اینکه به حســاب 
وکالتی شــرکت های توزیع هر هفته ۵۰۰ میلیارد 
تومان پول واریز می شــود و هفته جاری نیز ۵۰۰ 
میلیارد تومان دوم به حســاب به شــرکت ها واریز 
شد، ادامه داد: در گذشــته تنها مشتریان بالای ۵ 
مگاوات امکان خرید برق از بورس را داشــتند که 
سال گذشــته مشتریان بالای یک مگاوات به این 
لیست اضافه شــد و از اردیبهشت ماه سال جاری 

شرکت های توزیع سراســر کشور نیز امکان خرید 
برق از بورس را پیدا کردند.

رجبی مشــهدی اضافه کرد: ســال گذشــته ۵۳ 
تراوات ساعت از برق کشور از طریق بورس انرژی 
به فروش رســید و بر اســاس هدفگذاری صورت 
گرفته در ســال جاری قرار است این رقم با ۴ برابر 

افزایش به ۲۱۰ تراوات ساعت برسد.
وی در همین رابطه بیان کرد: بر اســاس برنامه 
هفتم توسعه مقرر شده اســت تا در سال اول ۳۰ 

درصد معاملات برق در بورس انرژی انجام شود و 
در پایان برنامه هفتم نیز قرار است میزان معاملات 
بــه ۶۰ درصد برســد، اما بر اســاس هدفگذاری 
صورت گرفته در وزارت نیرو قرار اســت در ســال 
جاری هــدف گذاری نهایی برنامــه هفتم در این 

رابطه محقق شود.
مدیرعامل توانیــر در ادامه با بیان اینکه در هفته 
گذشته بیش از ۱۲۱۱ هزار میلیارد ریال در بورس 
انرژی توسط ۳۲ شرکت توزیع برق معامله صورت 
گرفت، افزود: پیش بینی می شود در هفته های آتی 
بــا برنامه ریزی و هماهنگی هــای صورت گرفته 
حجم معاملات شــرکت ها به شکل قابل توجهی 

افزایش یابد.
رجبی مشــهدی در پاســخ به این پرســش که 
ورود شــرکت های توزیع برق به معاملات بورس 
چه نقشــی در توســعه صنعت برق خواهد داشت، 
گفت: ارتباط مستقیم میان خریداران و فروشندگان 
برق، کاهش نقش دولــت در معاملات، کمک به 
استقلال مالی شرکت های توزیع و توسعه رقابت، 
شفاف شــدن معاملات و نیز تزریق نقدی پول به 
نیروگاه هــا بر خلاف بازار عمده فروشــی از جمله 
مزایــای اجرای این طرح اســت که ضمن کمک 
به اصلاح نظام مالی صنعت برق بســتر مناسبی را 

برای توسعه صنعت برق فراهم خواهد کرد.
مدیرعامل توانیر خاطرنشان کرد: پرداخت به روز 
هزینه ها و شفاف شدن درآمد ها در صنعت برق که 
در ســایه ورود شرکت های توزیع به بورس انرژی 
و خرید نقدی برق از نیروگاه ها محقق می شــود، 
نه تنها به شــرکت ها کمک می کند تا هزینه های 
جاری و طرح های توســعه ای خود را با سرعت و 
قدرت بیشتری دنبال کنند، بلکه موتور تولید بدهی 

در کل صنعت برق متوقف می شود.

 انتظار ۱۰ ساله برای 
ساخت خط لوله صلح

در میانــه نیاز مبــرم پاکســتان به انــرژی و همچنین 
درخواســت از آمریکا برای صدور معافیت تحریمی درباره 
خــط لولــه گاز، دولت موقت پاکســتان در بهمن ســال 
گذشــته، با برنامه های آغاز ســاخت بخش ۸۰ کیلومتری 

از این پروژه موافقت کرد.
پاکستان، آغاز ساخت خط لوله ۸۰ کیلومتری از مرز خود 
با ایران تا شــهر بندری گوادر در جنوب غربی این کشور 
را تصویب کرد. این تصمیم، با ضرب الاجلی مصادف شد 
که ایران بر اســاس توافقنامه سال ۲۰۰۹ برای پاکستان 
تعیین کرده بود تا ســاخت خط لولــه را آغاز کند، در غیر 
این صــورت با اقدامات حقوقــی بین المللی مواجه خواهد 

شد.
مطبوعات پاکستانی گزارش کردند ساخت خط لوله تائید 
شده، به کشور اجازه می دهد ســالانه بیش از پنج میلیارد 
دلار در واردات گاز صرفــه جویــی کند. هزینه ســاخت 
ایــن خط لوله که از خط مرزی ایران تا شــهر بندر گوادر 
در اســتان بلوچســتان امتداد می یابــد، ۴۵ میلیارد روپیه 

پاکستان برآورد شده است.
تحت توافق اولیه، مقرر شده بود خط لوله ۱۹۳۱ کیلومتری 
برای انتقال گاز ایران به پاکســتان که شامل ۱۱۵۰ کیلومتر 
خط لوله در داخل ایــران و ۷۸۱ کیلومتر خط لوله در داخل 
پاکستان است، احداث شود. هر دو کشور ملزم به اجرای این 
پروژه در خاک خود بودند. طبق توافقنامه، قرار بود عرضه این 
پروژه تا ژانویه ســال ۲۰۱۵ آغاز شود. ایران در حال حاضر، 
ســاخت بیش از ۹۰۰ کیلومتر از این خــط لوله را در داخل 
خــاک خود تکمیل کرده، در حالی کــه ۲۵۰ کیلومتر بخش 

باقی مانده، هنوز ساخته نشده است.
کلید پروژه خط لوله گاز در سال ۲۰۱۰ و با هدف انتقال گاز 
از میادین پارس جنوبی در ایران برای تامین انرژی پاکستان 
زده شد؛ پروژه ای که به رغم تکمیل در ایران، در پاکستان با 
تاخیر همراه بوده اســت. طبق قرارداد خرید و فروش گاز که 
در ژوئن سال ۲۰۰۹ امضا شــد، مقرر شد ایران روزانه ۷۵۰ 
میلیون تا یک میلیارد فوت مکعب )حداکثر ۲۸.۳ میلیون متر 
مکعب( گاز طبیعی به پاکستان صادر کند. اما با وجود تکمیل 
ســاخت یک خط لوله ۹۰۰ کیلومتری توسط ایران در سال 

۲۰۱۱، این پروژه متوقف مانده است.
یک منبع آگاه به پایگاه خبری پاکســتانی نیشن گفت: در 
صورت عدم اجرای این پروژه از ســوی پاکستان، تهران، 
پرونــده را به دادگاه داوری بین المللی مســتقر در پاریس، 
ارجاع خواهد کرد و برآورد شــده است که پاکستان، حدود 
۱۸ میلیــارد دلار جریمه تعهدات قراردادی را باید پرداخت 

کند.
حســن نوریان، سرکنسول ایران در کراچی در گفت و گو با 
یک رسانه پاکســتانی اظهار کرد: ما چندان تمایلی به انجام 
این اقدام نداریم، اما شــرکت گاز ایران یک شــرکت ملی و 
متعلق به مردم ایران اســت. ســال ها قبل یک میلیارد دلار 
سال، سرمایه گذاری کرد. اکنون مجلس ایران می خواهد تا 
درباره سرنوشت این پروژه تصمیم گیری کند. ایران پیش از 
این با تکمیل ۱۱۰۰ کیلومتر خط لوله از میادین گازی پارس 
جنوبی تا مرز پاکســتان، به بخشــی از توافقنامه خود عمل 
کرده بود. ســپس در سال ۲۰۱۴، بنا به درخواست پاکستان، 

این مهلت را یک دهه دیگر تمدید کرد.

شهباز شریف: پاکستان با ایران در 
حوزه انرژی همکاری می کند

نخســت وزیر پاکســتان هفته گذشــته، در نشست خبری 
مشــترک با رئیس جمهور ایران که در جریان دکتر رئیسی 
به پاکســتان برگزار شــد، از همکاری مشــترک با ایران در 

حوزه های مرتبط با انرژی خبر داد.
شهباز شریف در مراســم امضای تفاهم نامه های همکاری 
بین ایران و پاکســتان، اظهار کرد: امــروز در موارد مختلف 
دوجانبه با ایران تبادل نظر داشتیم و درباره مسائل منطقه ای 
و بین المللی هم صحبت کردیم. با ایران در حوزه های انرژی 
و ســرمایه گذاری های مشترک همکاری خواهیم داشت. وی 
با یادآوری اینکه ایران اولین کشــوری بود که پاکستان را به 
رسمیت شناخت، گفت: توافق کردیم که در تجارت دوجانبه، 
سرمایه گذاری مشترک و همکاری در حوزه انرژی همکاری 

داشته باشیم.
در جریان این سفر، شــهباز شریف و رئیسی شاهد امضای 
۸ توافقنامه در اســلام آباد بودند که شامل ایجاد منطقه ویژه 

اقتصادی بود.  
رئیس جمهور ایران هم در کنفرانس خبری گفت: پاکستان 
و ایران باید تجارت دوجانبه را در ســه تا چهار سال آینده، به 

حدود ۱۰ میلیارد دلار افزایش دهند.
حمایت صنعتگران پاکســتانی از تکمیل پروژه خط لوله گاز 

با ایران
صنعتگــران، صادرکنندگان و واردکنندگان پاکســتانی با 
اســتقبال از هدف تجــاری دوجانبه پاکســتان و ایران تا 
ســقف ۱۰ میلیارد دلار، خواستار بررســی راه هایی برای 
تجارت به ارز ملی یا مبادله ای، بهره برداری از پتانســیل 
ایــران در بخش انرژی و حل و فصل مســائل مربوط به 
خط لوله گاز پاکستان به ایران شده اند که در جهت منافع 

کلان کشورشان است.
طبق گزارش پایگاه خبری تریبون، صنعتگران پاکســتانی 
ضمن حمایت از افزایش تجارت رسمی دوجانبه، بر ضرورت 
تکمیــل پروژه خــط لوله گاز ایران و پاکســتان که با تاخیر 
طولانی روبرو شده است، تاکید کرده اند زیرا صنایع محلی به 

گاز ارزان تری برای کاهش هزینه تجارت نیاز دارند.
ریــاض الدین، صنعتگر برجســته و تحلیلگــر اقتصادی و 
بازرگانــی در این باره به تریبون اظهــار کرد: حجم تجارت 
بسیار پایین است زیرا ما نمی توانیم از فرصت های موجود در 
ایران استفاده کنیم. صنایع پاکستان به کالاهای اساسی مانند 
نفت، گاز و محصولات پتروشــیمی، به ویژه گاز ایران، نیاز 
 )IPI( دارد. وی در مورد خط لوله گاز ایران-پاکســتان-هند
و ترکمنستان-افغانستان-پاکستان-هند )TAPI( به خروج 
هند از این پروژه اشاره کرد و از ایران و پاکستان خواست به 

تکمیل این خط لوله ادامه دهند.

مدیرعامل شرکت توانیر اعلام کرد:

شروع طوفانی هفته دوم معاملات برق در بورس انرژی

گزارش


